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Medveten satsning mödan värd
Vilja, kraftansträngningar

och pengar. Det har FFV

Aerotech satsat på att skapa

liga punkter är åtgärdade. Under
maj månad sker nu nästa periodiska
revision samtidigt som de vidtagna
åtgärderna kontrolleras.

Lever dubbelliv
ett fungerande kvalitetssys

tem och att fa det bekräftat

med tredjepartscertifiering.

— Vi har fått de certifikat

som seriösa företag förvän

tas ha, säger VD Jan Eiborn.

Och framför allt har vi själva

fått det bekräftat, att våra

kvalitetssystem fungerar.

I december gjorde Det Norske Veri
tas sin första periodiska revision av
moderbolaget efter godkänd certi-
fiering i mars 1995.1 sin samman
fattning gav revisorerna beskedet,
att någon avmattning inte kunde
noteras i de högt ställda ambitioner
na. Vi håller alltså en hög svansfö-
ring vad gäller kvalitetssystem och
tillämpning, väl medvetna om att
kvalitetsarbetet är en ständigt pågå
ende förbättringsprocess, säger Jan.

Visst fanns det avvikelser. Men
inget uppseendeväckande, och samt-

— Ett problem, om det nu ska ses
på det sättet, är att den nya organi
sationen tillkommit mellan förra re
visionen och den nu inplanerade.
Vad revisorerna flr ta sig an är alltså
ett delvis nytt kvalitetssystem.

FFV Aerotech har fatt en tids an
stånd med anpassningen av bland
annat företagets instruktionssystem.
Det innebär att vi under en period
lever med delar av systemet både
från den tidigare organisationen och
den nya. Men efter 1 november i år
är det enbart det nya kvalitetssyste
met som gäller.

— Fram tills dess kommer fordras
det viss finess från vår sida för att
manövrera säkert mellan eventuella
blindskär, understryker Jan.

Ett bolag kvar
Nyligen fick FFV Mätteknik sitt
kvalitetssystem godkänt enligt ISO-
standard 9002, och certifikatet över
lämnades av SEMKO i april.

FFV Test Systems gjorde sin för
beredande revision den 29 mars,
och där pågår de sista förberedelser
na inför slutrevisionen 7-10 maj.

— Därefter har samtliga företag i
gruppen fatt tredjepartscertifiering
och vi har nått vårt mål, säger Jan.
Och vi ska inte heller glömma FFV
AvioComp i sammanhanget.

Civila bevis
På den civila flygmarknaden är tred
jepartscertifiering inte det primära,
utan där gäller auktorisering av oli
ka luftfartsmyndigheter som ett kva-
litetsbevis. FFV AvioComp har i dag
auktorisation från myndigheter i alla
sina kundområden. Alltså från Luft
fartsverket i Sverige och motsvaran
de i USA, Kanada, Kina, Indonesien
och Thailand.

— Det har krävts omfattande
insatser från vår sida att nå målet,
men det har varit väl värt mödan,

\ säger Janoch tillägger:
— Vårt fortsatta mål är att

bihålla ”den höga svansföring-
' en” på kvalitetsområdet även

i fortsättningen.
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En plattare
organisation
med färre chefer
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Text & foto: Anne Allard

Hierarkiska organisationer

har länge dominerat struk

turen inom svenska företag.

Men mycket pekar nu på att

en förändring är på väg.

De nya vindarna blåser även

över FFV Aerotech som vid

årsskiftet plattade till orga

nisationen. Redan för ett år

sedan genomförde För-

svarselektronik sin omda

ning av divisionen. Nu följer

Tillverkning efter, och avdel

ning Presentation och An

passning gjorde samma sak

för ett par månader sedan.

Det är framför allt grupp

chefsnivån som försvinner,

medan större ansvar och

fler befogenheter läggs på

varje individ. Processen

som är djupgående är långt

i från smärtfri, och alla ser

den säkert inte som enbart

positiv. Men sett ur ett bre

dare perspektiv tycks ändå

de genomgripande förän

dringarna ha skapat en bätt

re och mer stimulerande ar

betssituation för det stora

flertalet.

Läs mer på de fyra
följande sidorna

+ I99‘ 3



Ek.plattare. orga/usatiotv uted.färre.

En större avdelning än

genomsnittet med

splittrad verksamhet

och många arbets

grupper. En rad stora

uppdrag och många

mindre, ofta med be

röring till flera av

grupperna.

Presentation och An

passning inom divi

sion Flygelektronik var

en avdelning med

ganska brokig organi

sation fram till

februari månad.

Då infördes en ny

struktur, där grupp

cheferna försvann till

sammans med den

traditionella hierarkis

ka uppbyggnaden.

Nu chefar de själva
under Stigs ledning
c dg Nilsson har varit chef

på GP drygt ett halvår. Med
35 anställda är det en ovanligt
stor avdelning. Betydligt van
ligare är 15-20 personer.

Idén bakom förändringen
väcktes redan innan jag kom,
berättar han. Men det blev
min uppgift att fortsätta driva
arbetet med utformningen
och att genomföra förvand
lingen ull en, som vi hoppas,
mer lättarbetad och plattare
organisation.

Eget ansvar
— Ökad effektivitet totalt sett
med mer ansvar och befogen
heter lagda på varje individ,
har varit vår utgångspunkt,
berättar han. Likaså att ge alla
medarbetare ökad möjlighet
till egen utveckling. Var och
en blir något av projektledare
för sina åtaganden, kan man
säga.

Han delar uppfattningen
med många medarbetare att
det här kan släppa loss en hel
del av inneboende kraft, ini
tiativ och kreativitet inom av
delningen.

— Det är givetvis inga
frukter man kan skörda di-

— Det ligger mig särskilt varmt am hjärtat att jobba med arbetsme
toder, berättar Stig, och det har han haft nytta av i den här situatio
nen, far man förmoda.

rekt, men på sikt är jag över
tygad om att vi ska nå sådana
effekter.

För- och nackdelar
— Det går inte att göra för
ändringar utan att det gör ont
på ett eller annat sätt, påpekar
Stig, och i det här fallet hade
de tidigare gruppcheferna an
ledning att känna sig ifråga
satta.

Dessutom skapar en orga-

Förändring väcker en viss oro,
enligt Stig, eftersom mänga
tycker att de vet vad de har men
inte vad de far de får. 

nisationsförändring oro och
viss rädsla bland de berörda.
Man vet vad man har...

Därför har planerna ge
nomförts först efter grundliga
diskussioner och förberedel
ser. Det har krävt genuint en
gagemang från alla. Ett plus i
kanten ger Stig till medarbe
tarna som har hjälpt till med
struktureringen och kartlägg
ning av organisationen in i
minsta detalj.

Idéanalys
— Vi analyserade vår affärsidé
och kunde härleda tre resurs-
och kompetensområden, be-

4 AeroywMmrt + 199c



Det har varit ett riktigt lyft

rättar Stig. Avionikenheter,
Instrument och Övervakning
samt Test och Utveckling.

Till varje område knöts en
teknikledare med plats i led
ningen och vars uppgift är att
bevaka sitt områdes intressen
och vara en informationskanal
i alla riktningar. De svarar
även för kvalitetssäkring och
fungerar som bollplank för
övriga medarbetare.

Inkommande jobb har
grupperats under beställ-
ningsansvariga som fördelar
och planerar jobben resur
smässigt inom avdelningen,
och de driver även själva vissa
av projekten.

Stöd av vice
Avdelningen har fått en vice
avdelningschef i Stefan Berg
kvist. Han är till 50 procent
linjechef och Sugs direkta
:stöd. Dessutom sköter han
■ övergripande beläggnings-
■och resursplanering och har
iäven separat ansvar för alla in-
Ikommande flygplan 37-be-
iställningar.

— Fortfarande ligger eko-
inomi och administrativt an-
ssvar på min lott inklusive per
sonal och marknad, förklarar
!Stig, som nu dessutom skall
Ikoncentrera sig på nya mark-
mader och möjligheter.

Han håller också sin hand
iöver organisationsfrågor, in
struktioner med mera och till-
Ilägger att arbetsmetoder lig
ger honom särskilt varmt om
Ihjärtat. Ett lyckokast i den här
situationen, får man väl säga.

Stefan Bergkvist, vice

avdelningschef och

bollplank till Stig Nils

son vid sidan av sin roll

som beställningsansva-

rig inom avdelningen.

— Det har varit nyttigt för
oss alla att tänka igenom vilka
jobb vi gör, vilka kunder vi
har och att granska våra egna
roller i verksamheten, säger
han. Alla har deltagit i proces
sen, vilket säkert starkt har bi
dragit till att förändringen
mottagits så positivt. Den nya
organisationen har vuxit fram
i logiska steg och med stöd av
att var och en har kunnat säga
sin åsikt om förutsättningar
na.

Det har varit ett riktigt lyft

för hela avdelningen, menar
Stefan, även om en viss oro
har märkts mitt i all förvän
tan. Vilket är helt naturligt.
Tidigare ansvarade gruppche
ferna för beläggningen inom
sina områden, och det var de
som förväntades lösa even
tuella problem.

— Nu far var och en betyd
ligt större ansvar för sitt eget
arbete totalt sett och måste
aktivt sälja sig själv på ett an
nat sätt än tidigare. Det finns
inte längre någon gruppchef
att samråda med.

Ökat ansvar passar mig bra
Även Christer Svensson

tror att de flesta har

köpt det nya sättet att

arbeta. Han är teknisk

handläggare för auto-

testare inom området

Test och Utveckling.

Efter att ha jobbat 25 år i den
gamla linjeorganisationen,
n ekade han inte en sekund att
säga ja till de nya idéerna.

— Nu tar jag själv ansvaret
for mina beställningar och
slipper gå vägen via en grupp
chef. Något som jag bara ser
som en extra belastning. Och
rent allmänt har alla fått sam
ma ställning i dag och därmed
samma möjligheter, tycker
jag-

Det är alltid positivt att fa
ett ökat ansvar, och det är
perfekt för mig, tillägger
Christer, som tror på att den
nya organisationen skall fun
gera bra under Stigs ledning.
Dessutom ligger det här i ti
den, säger han.

Aero^w^Mrt + 5



En,plattccre, organisation, uteäfärre,

Försvarselektronik

omorganiserade för

ett år sedan. Orsaker

na var flera, men vikti

gast var behovet av

renodling på teknik

sidan, enligt Carl-

Henrik Lagringe. Han

är chef för System

utveckling, en av de

två nya avdelningar

som bildades.

■ Det enda som i viss

T mån försämrats är

11_ nmunikationen. Att

kommunicera var lät

tare tidigare i de

mindre grupperna

med öppnare och mer

gripbara diskussioner.

Svårare att kommunicera,
men problemet går att lösa

ä arbetsplatsträffarna va-
rannan vecka deltar alla, och
det blir väl mycket mässande
från min sida, tycker Carl-
Henrik. Nu försöker vi fa till
mer kommunikation i stället.
En drar en reseberättelse, en
annan en offert eller liknande,
som öppnar för frågor och
diskussion.

Avdelningen har i dag 28
anställda och arbetar främst
med konstruktion och utveck
ling. Hälften av verksamheten
ligger inom Testteknik.

Presentationssystem, Sik
tes-, spaningssystem och bild
behandling är det andra, stora
området. Två systemingenjö
rer, Kenneth Berggren och
Bengt Kvarnström, fungerar
som fadder inom var sitt av
dessa teknikområden.

Det mesta arbetet sker i
projektform med individuella
handläggare som projektleda
re eller orderägare. Till sin
hjälp har de en grupp medar
betare.

Upplägget påminner myc
ket om det inom avdelning
GP, och det är kanske ingen
slump. Stig Nilsson kände till
Försvarselektroniks nya orga
nisation när han började för
bereda förändringarna inom
sin egen avdelning.

Mastig uppgift
Carl-Henrik är chef och ad
ministrativ ledare, med Runo
Tirholm som ställföreträdan
de och teknisk ledare. En per
son klarar inte att ensam leda
en så stor avdelning, vare sig
kompetens- eller arbetsmäs-
sigt fastslog vi redan i plane
ringsskedet, säger han.

— Budget, ekonomi, perso
nal- och marknadsfrågor är en
mastig bit. Därför avsätter
Runo mer än hälften av sin

—A och O för att tanken bakom den nya organisationsstrukturen ska
bära, är det starka samarbetet mellan mig och Mats Pettersson på sys
teravdelningen Underhållsteknik, säger Carl-Henrik Lagringe.

tid på administrativt arbete,
och även systemingenjörerna
hjälper till i mindre utsträck
ning med omkring tio pro
cent vardera av sin totalttid.

Besvärlig avtappning
Strukturen har fungerat bra
utan större ingrepp. Tre man
flyttade tidigt från Verkstad
till Systemutveckling så att re
surserna kring testutrustning
ar samlades på ett ställe.

Signalerna framför allt un
der utvecklingssamtalen har
också varit positiva, enligt
Carl-Henrik. Arbetsmiljö
analyser och undersökningar
av såväl företagshälsan Previa
som skyddsombuden pekar i
samma riktning.

— Vårt stora problem är
att vi tappat folk, sex personer
sedan april förra året, bland
annat på grund av stor kon
kurrensen inom regionen.
Det går åt mycket kraft till att
klara situationen och hitta er
sättare. Totalt har tretton nya
medarbetare anställts under
ett år.

Kraft och kreativitet
— Snart ska vi hålla halvdags-
träffar, men i mindre grupper,
för att samla in nya idéer,
minst två per man, om affärer,
teknisk utveckling, produk
tion, förbättringar med mera.

Samma förutsättningslösa
brain-storming har använts ti
digare med gott resultat. Ett
sätt för ledningen att vara ly
hörd och ta vara på persona-

£ Acro^ruMMKt + 199*



lens goda krafter och krea
tivitet.

Den nya strukturen
tvingar fram initiativ, och
på sikt far detta människor
att växa, enligt Carl-Hen-
rik. Ju mer man kan, dess
mer vågar man och själv
förtroendet ökar.

— Revirtänkandet mins
kar också. Vi blandar friskt
mellan handläggare inom
olika områden. Alla bidrar
och ingen behöver skäm
mas för sin okunnighet in
om något område. Man tar
hjälp av varann och ökar
kompetensen genom att
pröva på nya saker och vid
ga sina vyer.

Helhetsbild
Delegering ger överskåd
lighet. Individen ser lättare
helheten från offert, via ut
förande till leverans. Det är
både utbildande och ut
vecklande att vara delaktig i
alla rutiner.

En av chefens uppgifter
är att ha relationer med alla
och att alltid vara tillgäng
lig. Det tar tid, och just tid
är något som chefer aldrig
tycks ha tillräckligt av.

— Mitt mål är ändå att
försöka klara det. Jag försö
ker att hålla mig hemma så
mycket som möjligt och att
träffa alla medarbetare var
je dag jag är här, om så bara
för att säga hej. Det lyckas
inte alltid, men ambitionen
kvarstår. Det är genom des
sa relationer som jag lär
mig det jag måste veta om
avdelningen. Som icke tek
niker är jag beroende av de
andra för att klara mitt
jobb och för att kunna växa
med uppgiften som avdel
ningschef, avslutar Carl-
Flenrik.

Trots jobbiga förberedelser
är resultatet över förväntan

Underhållsteknik, LU,

har sin verksamhet

organiserad på samma

sätt som avdelning

Systemutveckling. Även

här är erfarenheterna

övervägande goda,

enligt Ingmar Widman.

Mellan honom och avdel
ningschefen Mats Petterson
är ansvaret fördelat så att Ing
mar tar hand om den admi
nistrativa ledningen. Mats
svarar för teknisk ledning och
de administrativa uppgifter,
utvecklingssamtal med mera,
som ingår i chefsansvaret.

Ingmar var gruppchef tidi
gare och därmed van vid den
blandade roll som han har
även i dag. Som gyrotekniker
bidrar han fortfarande med
sitt kunnande inom det
teknikområdet.

— Många jobb är projekt-
baserade och grundansvaret
ligger på enskilda tekniska
handläggare som arbetar på
objekt- och systemnivå. En
handläggare kan delta i flera
projekt samtidigt, berättar
han.

Underhållsteknik med lika
många anställda som System
utveckling har också egna sys
temingenjörer inom område
na Integrerad navigering och
Reglerteknik.

Chock och chans
Ingmar berättar att beskedet
om förändringen kom freda
gen den 13 januari förra året

Ingniar Widman t v och Mats Pettersson leder tillsammans verksam
heten inom avdelning Underhållsteknik. Vid det här tillfallet hade
Matsjust lyckats med hat-tricket att för tredje gängen bli far till en
flicka. Grattis!

av alla dagar. Det blev en
chock, men många såg det än
då som en möjlighet från
första stund. Bland annat Ing
mar själv, trots att han var en
av de gruppchefer som skulle
bort.

— Läget var helt enkelt så
dant att något måste göras för
att effektivisera organisatio
nen, säger han.

Tiden fram till april, när
den nya organisationen träd
de i kraft, kändes oviss för al
la. Många berördes och en del
hamnade i kläm. Ändå tror
han att de flesta i dag ser be
slutet som positivt.

Som tänkt
— Allt har blivit som vi ur
sprungligen tänkte oss. Så 

även om personförflyttning-
ama var jobbiga, tycker jag att
vi har lyckats, säger Ingemar.

Många tidigare samarbets-
problem är borta, mycket be
roende på att gamla roller
försvunnit, samtidigt som nytt
ansvar och nya befogenheter
har tillkommit på alla händer.

— Någon brist pa jobb har
vi inte, utan i dag är vi tvärt
om fyra personer kort. Det
betyder hårt arbete, mycket
övertid och helgjobb för att
hinna med allt. Bland annat
den tuffii tidplanen som in-
stallationsjobben i stridsbat
90 kräver.
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Gunnar tror också att
det kan bli slirigt, men är
ändå säker på att trion
skall räcka till. Bara de
blivande kollegerna i
USA inte underskattar de
svårigheter vi far i början
när så mycket är nytt för
oss, tillägger han.

Avancerad teknik
Han sätter värde på chan
sen att få erfarenhet av
hur ett projekt av det här
formatet hanteras.

Janne talar om möjlig
heten att få jobba med
avancerad teknik och att
få lära sig riktigt komp
lexa godbitar, som han
kallar det.

Magnus ser fram emot
den inblick och erfaren
het arbetet ger av arbets
metodik på projektnivå i
ett storföretag.

—Jobbet kommer sä
kert att fungera bra när vi
blir varma i kläderna, tror
han. Men det kan bli vär
re med fritiden. Om vi får
någon sån! Jag räknar i al
la fall med att ta en och

tiskt kunde vara far till de
båda 25-åriga reskamra
terna?

— För mig existerade
överhuvud taget inte tan
ken under hela planering
en. Det var först i januari
mitt namn nämndes som
ett alternativ.

När han berättade om
erbjudandet hemma för
fru och tre söner, svarade
de med en mun: TA
DET! Det lät nästan som
om de vill bli av med mig,
tycker han. Men till sist
var det vissheten om att
sådana här chanser är säll
synta i hans ålder som fick
honom att tacka ja.

Mentalt förberedd
Magnus berättar att han
försökt förbereda sig
mentalt på det mesta.
Men det är ingen idé att
bekymra sig i förväg, utan
man får ta saker och ting
som de kommer, säger
han.

ström åkte först i påskhel
gen.

— För mig var valet
lätt, svarar Magnus på
min fråga. Det är en unik
och spännande möjlighet
som kommer vid precis
rätt tidpunkt, när jag har
skaffat mig arbetserfaren
het men ännu inte några
barn.

Tveklöst ja
Så det blev tveklöst ja från
Magnus, som fick frågan
för drygt ett år sedan.
Gunnar som fick erbju
dandet i höstas berättar:

— Det tog mig en helg
att fatta, men jag tvekade
aldrig. Det vore skam att
inte nappa på en sån
chans till nya erfarenheter
och upplevelser.

Åldermannen
Hur var det då med Jan
ne, åldermannen i gänget,
som med sina 45 år fak

USA är väl en
sak. Det skulle

___ nog mänga
tacka ja till utan

minsta tvekan.
Men att bli erbju
den att stanna två
år och delta i ett
krävande projekt,

det måste vara något
helt annat? Jag fråga

de tre personer som
fatt erbjudandet och
som nu befinner sig

“pa Rockwell Collins i
Cedar Rapids, lowa.

När vi träffades
var det en vecka
kvar till avresan
för Magnus

b
Oberg och Gun

nar Olsson,
medan

Janne
I Lind

Att erbju
das en tu-

— Nu måste jag ju sälja bi
len!, var min första tanke.
Tänk vad man fungerar irra
tionellt i vissa lägen, tycker



— Familjen kommer säkert att hälsa
på i USA, och vi har talat om grabbar
nas möjligheter att plugga där, säger

är hans stora intresse och
det kan alltså bli fråga om
en lång och svår abstinens
för honom.

Ett antal hemresor in
går i kontraktet. Janne
kommer till exempel att
”pendla” fyra gånger om
året. Kombinerade resor
för att informera kolle
gerna på jobbet om pro
jektutveckling, och för att
träffa familjen. Magnus
sambo följer med till USA
och får eventuellt jobb på
Collins även hon. Men
hem åker de i alla fall ett
par gånger. Detsamma
gäller Gunnar.

--------_

Ingen skidåkning
Annars är han mest be
kymrad över att förutsätt
ningarna för skidåkning
verkar vara litet torftiga
kring Cedar Rapids. Det 

vant väldigt
tesgående och ort
nat alla formalite
ter på ett smidigt
sätt, tycker de tre

Väntan var lång
men nu är den
över. Janne, Mag
nus och Gunnar
har lovat sända oss
rapporter då och
då om arbete och
vardag i Cedar
pids.

annan weekend till resor
för att se mig omkring.

Collins personalavdel
ning hjälper till att ordna

boen
det.

San
no

likt
bor de i

lägenheter, inhyrda på nå
got sätt, med eget hushåll.
Janne är redan inne på att
vakuumförpacka smuts
tvätten och skicka hem
den. Men det blir värre
med disken!

— Det blir väl ett måste
för oss att skaffa en bil
också under tiden vi är
där, tror Gunnar.



Huvudskyddsombudet Roger Henningsson ställer frågor sam det gäller att snabbt ge ett svarpå.

Jonny Kahn och Hans Andersson får hjälp av Percy Franzén att tolka en fråga.

Spelet som ett medel for
utbil

enna gång är det enbart
personal från division Meka
nikunderhåll som deltar. Och
divisionen är den första som
tagit beslutet att låta samtliga
medarbetare gå kursen.

— Vår arbetsmiljö kan vi
dela i det objektivt mätbara å
ena sidan, och det subjektivt
upplevda å den andra, säger
Percy.

Hur brukar den

relativa luftfuktig

heten anges?

Med olika instrument kan
man mäta bullernivå, luftrö
relse, ljusstyrka och så vidare.
Då far man fram olika typer 

av objektiva mått på hur det
står till med arbetsmiljön.

Och oftast kan vi acceptera
dessa mått som tillförlitliga,
säger Percy.

— Samtidigt har vi männis
kor ofta olika uppfattningar
om hur det egentligen står till
med sådant som gäller arbets-
trivsel, organisation och in
formation. Vad du tycker är

— Med den här

kursenvill vi ge en

ökad kunskap

och medvetenhet om

arbetsmiljöområdet.

Det förklarar Percy

Franzén för det tjugotal

medarbetare som

samlats för att delta

i kursen "Spelet

om arbetsmiljön”.

Percy Franzén är

skyddstekniker vid

Stab Personal och

rbetar med arbets-

miljöfrågor. Det var

nu femte gången

kursen genomfördes .

Och som vanligt

fanns huvudskydds

ombudet Roger Hen

ningsson vid hans

sida för att leva upp

till arbetsmiljölagens

mål om samverkan

mellan parterna.



bra kanske jag tycker är då
ligt.

— Våra erfarenheter och
värderingar styr hur vi upple-

Handlingsplaner på

arbetsmiljöområdet

skall tas fram. Vad

skall framgå av en

handlingsplan?

ver olika förhållanden i
arbetsmiljön. Det finns två si
dor av arbetsmiljön; den fysis
ka och den psykosociala.

Helhetssyn
Kursen har flera mål berättar
Percy. Ett är att deltagarna
skall fa en helhetssyn på ar
betsmiljön och att den ska in
tegreras med övrig verksam
het. Ett annat mål är att foku
sera på det lokala skyddsarbe
tet.

Kursen har utvecklats av ett
företag i Linköping med hjälp 

av pengar från Arbetsmiljö
fonden och i samarbete med
arbetsmiljöexpertis från hela
landet.

Fem områden
I själva spelet behandlas fem
områden; fysisk arbetsmiljö,
psykosocial arbetsmiljö, den
lagstiftning som finns, risker i

Hur gör man i första

hand för att dämpa

vibrationsskador?

arbetet och till sist ett avsnitt
om intemkontroll.

Efter en inledning där Per
cy tillsammans med Roger går
igenom kursens innehåll och
hur arbetsmiljöorganisationen
vid FFV Aerotech är upp
byggd är det dags för delta
garna att ge sig in i spelet.

Deltagarna delas upp i fem
grupper. Och gruppvis skall
man besvara ett antal frågor
inom respektive område. För
att göra det mer komplicerat
kan man välja olika svårig
hetsgrader, från lätta till svåra
frågor. Pluspoäng blir det för
varje rätt svar och minus
poäng för varje felaktigt. Svå
rare frågor ger högre poäng,
såväl plus som minus.

Snabbfrågor
Inom varje område finns det
snabbfrågor. Då gäller det att
blixtsnabbt ge rätt svar.

Vi försöker så långt som
möjligt knyta an till de regel-

Är buller bestående

av rena toner i jäm

förelse med buller

bestående av olika

frekvenser mer,

mindre eller lika

skadligt? 

verk som finns inom företa
get, säger Percy.

— Vi går igenom såväl våra
företagsinstruktioner som ar
betsmiljöhandboken. Vi tar
även upp arbetsmiljölagen
och det avtal som finns mel
lan arbetsgivarorganisationen
Stål- och Metall och de fackli
ga parterna.

Avslutningsvis berättar Per
cy att det går att få över 600
poäng i spelet. Hittills är
toppnoteringen strax över
500, vilket tyder på kunniga
och insatta medarbetare.

Arbetsmiljöhandboken är ett av de dokument Percy Pranzén gar ige
nom på kursen.

Svar.

1.1 procent.
2. Vad som ska göras, när det >k.i vara klart och vem som ar

ansvarig.
3. Genom att dämpa källan.
4. Mer skadligt.
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TEMADAG OM TEST
MED ARMÉN I FOKUS

För en tid sedan

arrangerades en

temadag om test.

Det var svenska

arméns testbehov

som stod i fokus.

Arrangemanget hölls i

FFV Test Systems

lokaler i Marievik i

Stockholm.

Temadagen var ett

. samarrangemang
B mellan FFV Test

Systems och FFV

Aerotechs division

Försvarselektronik.

Även division

Systemteknik deltog i

arrangemanget.

FFV Test Systems Rolf Lundin sitterframför datorn och presenterar det nya testkonceptet TS600Tför int
resserade åhörare. Stående till vänster syns FFV Test Systems VD Kurt Höglund.

D
land de inbjudna gäs

terna fanns representanter
från FMV:Auh, Stridsfor-
donsbyrån, Brigadcentrum
samt Arméns Tekniska Cent
rum.

Syftet med temadagen var
att visa FFV Aerotechs och
FFV Test Systems samlade 

kunskaper inom testområdet,
förklarar Rolf Lundin på FFV
Test Systems marknadsavdel
ning.

— Tillsammans har FFV
Test Systems och FFV Aero-
tech mycket stora kunskaper
inom testområdet. Dom har
vi fatt efter mångårigt arbete 

Försvarselektroniks Claes Wadsten hade fullt upp med att berätta om
divisionens testkompetens.

med att ta fram testsystem till
det svenska försvaret.

— Med denna kunskap som
bas ville vi nu visa represen
tanter för armén vad man bör
tänka på vid framtagning av
testresurser för den moderna
materiel som armén anskaffar
just nu.

Efter en kortare inledning
av FFV Test Systems VD,
Kurt Höglund, samt division
Försvarselektroniks chef,
Thomas Eriksson, presente
rades ett antal projekt.

Ett testsystem (A-nivå) för
Gripens APU, baserad på
CDUn, visades av division
försvarselektronik. Claes
Wadsten på divisionens för
säljningsenhet förklarar när
mare:

— Vi försöker idag att ut
veckla koncept för olika appli
kationer där vi kan återanvän
da så mycket som möjligt från
tidigare projekt. Testsystemet
för APUn är ett sådan projekt

12 AeroywMwtrt + iw«



Försvarselektroniks Kenneth Berggren var en av föredragshållarna. En stor åhörarskara lyssnar pä honom
under eftermiddagens visning av testsystemen. Stående i bakgrunden syns fr v FFV Test Systems Mikael
Strålfors och Försvarselektroniks divisionschef Thomas Eriksson.

där vi använt mycket av de er
farenheter som vi fick vid
framtagningen av CDUn i
POS 2. Systemet har små di
mensioner, stor miljötålighet
och enkel hantering för att
passa på A-nivå i fält.

FFV Test Systems presen
terade sitt nya, modulära test
koncept TS600T. En annan
nyhet som presenterades var
ett nytt bärbart testsystem,
TMATE, för fältbruk. Detta
testsystem är resultatet av ett
samarbetsprojekt mellan
TSAB och Försvarselektro- 

nik. Även här har erfarenhe
ter från tidigare projekt an
vänts vid design av hårvaran,
nämligen TMAP. Den har ta
gits fram för att passa in som
en generell testare i falt för
olika tekniska system inom
försvaret.

TMATE kan anpassas till
både A-nivå, direkt mot
bruksenheten, B-nivå, för test
av utbytesenheter samt till
bakre underhållsnivåer efter
komplettering med externa
testresurser.

Det är en bärbar, miljötålig,
PC-baserad testare med in

byggt expertsystem och doku
mentation för enkel testhan
tering av operatören, berättar
Rolf Lundin.

Under eftermiddagen de
monstrerades testsystemen
för gästerna.

— De fick se att det inte
var några pappersprodukter vi
presenterat under förmidda
gen, säger Rolf Lundin. Och
berättar att såväl TMATE,
TMAP, TS600T samt det nya
JAS-run-time-systemet för
JAS ATE-ema visades.

Vid den avslutande summe
ringen följd av diskussion vi
sade det sig med all önskvärd
tydlighet att sådana här tema
dagar är ett bra sätt för oss
och våra kunder att utbyta er
farenheter, säger Rolf Lundin
avslutningsvis.

Produktavtal för
komponenter

FFV Aerotech och Försva
rets Materielverk ersätter
allt oftare traditionella av
talsformer med produktav
tal. Ett som tecknades förra
året berör avdelning Kom
ponentteknik vid division
Teknisk Support.

Bror Holst är chef för
avdelningen och berättar
kort om bakgrund och inne
håll.

— Eftersom utnyttjandet
av våra resurser successivt
minskar, ser vi och kunden
det som angeläget att enas
om vilken kompetensnivå
som ska finnas i framtiden
och hur den ska utnyttjas.

Avtalet som tecknades
förra året löper på ett och
ett halvt år fram till årsskif
tet. Det är totalt värt drygt
7 miljoner kronor och base
ras på ett fastprisåtagande.
Efter semestern inleder par
terna omförhandlingar om
en förlängning.

Det handlar om en rik
variation av komponenter,
och arbetet omfattar allt
från ankomstkontroll, prov
ning och underhåll till kas
sation och skrotning. Avdel
ningen tar även ansvar för
att komponenter som inne
håller radioaktiva eller gifti
ga ämnen tillvaratas och
hanteras på ett riktigt sätt.

— Dels innebär produkt
avtalet en ökad säkerhet för
oss med garanterad belägg
ning under avtalstiden, fort
sätter Bror. Dels innebär
det en säkerhet för FMV:
RESA LAT, som är vår hu
vudsakliga kund.

FFV Aerotech vidmakt
håller teknisk kompetens
för provning och underhåll
av elektronikkomponenter.
.Allt frän smä dioder till sto- .
ra mikrovågsrör. Likaså de
tekniska resurser som krävs
i form av provningsutrust-
ningar för parametertest
och miljöprov.

Anne Allard
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Gunnar Olsson anställdes på
division Flygelektronik, avdel
ning NavCom den 18 mars for
att delta i projekt RAS90. Han är
en av tre personer som arbetar
på Collins i USA de närmaste två
åren. Tidigare har han arbetat
som konsult åt FFV Aerotech.

Cristina Håkansson är anställd
på division Vapensystems avdel
ning Beväpningssystem i Örebro
sedan 1 april. Hon kommer när
mast från Ericsson i Kumla.

Mikael Sandin började på
division Flygelektroniks av
delning NavCom den 1 april
där han som ingenjör skall ar
beta med Flygnavigeringssys-
tem. Han kommer närmast
från Ericsson i Kumla.

Ove Sundström är system
ingenjör och anställdes den 1
april på division Flygelektro
niks avdelning NavCom för
att arbeta med Flygnavige-
ringssystem.

Pensions
avgång

Håkan Lessel RVF75

Bill Jacobsson har gått i pen
sion från den 1 april. Under
de sista åren vid FFV Aero
tech arbetade han som sys
temkonsult GRVT, Grund-
Resurs Verkstadslest, vid di
vision Systemtekniks avdel
ning Flygtelesystem.

Annette Lundgren har an
ställts inom produktionen på
FFV AvioComp. Hon började
sin anställning 1 mars. Annette
är nyutbildad flygtekniker och
har genomgått utbildningen i
Västerås.

Per Bodin, som tidigare varit
utbildningsvikarie på division
Avionikunderhålls avdelning
Elektronikproduktion sedan sep
tember, har fltt en tills vidare
anställning från den 1 april.

Lars Löfdahl är systemin
genjör och anställdes den 1
april på division Flygelektro
nik, avdelning Presentation
och Anpassning.

Daniel Jährling är instru
menttekniker och anställdes
den 9 april på division Avio-
nikunderhåll, avdelning
Kommunikation/Indikering.

Tack
Hjärtligt tack till företaget
och SIF-klubben för uppvakt
ningen på min 50-årsdag.

Ulla Mattsson, CM48

Ett hjärtligt tack till alla ar
betskamrater för den fina
uppvacktningen i samband
med min 50-årsdag. Martini-
glasen och trädgårdsbelys-
ningen blev mycket uppskat
tade. Ett speciellt tack till
vännerna i tarmen för den
vackra sången.

Bruno Bellon ME

Mattias Karlsson kommer un
der tiden 15 februari till 28 juni
att göra ett examensarbete vid
division Vapensystem, avdelning
Beväpningssystem.

Maria Möller, som varit ut
bildningsvikarie på division
Flygelektroniks avdelning
Presentation och Anpassning
sedan oktober, har fått en tills
vidare anställning från den 5
april.

Stefan Andersson har anställts på
division Försvarselektronik, av
delning Systemutveckling. Han
började på Högskolan i Gävle/
Sandviken där han slutförde sin
utbildning på Dataingenjörs-
linjen. Därefter fortsatte han att
studera till civilingenjör och val

de Linköpings Universitet - Datatekniklinjen.
Stefan har nu slutfört sitt examensarbete här på
vårt företag och glädjande nog valt att stanna
kvar hos oss.

Catrin Lidberg kan vi tyvärr inte presentera
med bild. Men hon har sedan september varit
tillfälligt anställd som sekreterare vid FFV
Mättekniks avdelning Mätinstrument i Luleå.
Nu har hon fatt en tills vidare anställning från
den 19 mars.

Boka hos Ing-Marie
Från maj månad övertar Ing-Marie Anderson
på MS, telefon 0589-81803, all bokning som
gäller besökscentrum Hägern, utbildningscen
trum Ugglan och fritidscentrum Fohlingtorp.

Ett hjärtligt tack till Er som
deltagit i uppvaktningar och
festligheter i samband med
min pensionsavgång.

Åke Gustafsson

Fri kort för
fotboll

Fotbollssäsongen står för dör
ren med FFV Aerotech som
en sponsor för de lokal lagen.
I år tackar Arboga Södra IF
med två frikort till säsongens
hemmamatcher på Ekbackens
IP. Ar du intresserad så skicka
in namn och internadress till
Anne Allard, PIA, per post se
nast 15 maj. Då deltar du i ut-
lottning av frikorten.
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Den utmaningen
kan Lars inte motstå

Snart samlar Arne hela
Mätinstrument i Stockholm

Lars Campner lämnar divi
sion JAS och FFV Aerotech
för en plats i Saabs projekt
ledning för JAS39 Gripen.
Exakt när är ännu inte be
stämt. Uppsägningstiden är
ett halvår, och Lars hoppas nå
en överenskommelse med VD
Jan Eiborn som passar alla
parter.

— Jag förstår att frågan
varför är given, fortsätter han,
och svaret är att jag fick ett
erbjudande från Saab. Det
händer mycket kring flygplan
39 Gripen både i Sverige och
internationellt, och Saab be
höver förstärka sin projekt
ledning.

—Jag fick frågan om det
här kunde vara intressant för
mig, och det är det. Jag ser
det som en riktig utmaning,
och därför tackade jag ja.

Det har alltså inget att göra
med Lars nuvarande jobb el
ler trivsel på FFV Aerotech.
Han har varit ansvarig för fö
retagets JAS-verksamhet se
dan 1991, och har arbetat på
olika befattningar inom FFV-
koncernen sedan 1973. Det är
lång tid, så visst har han trivts
här.

Det ryktas om att familjen
Campners hästintresse finns i
bakgrunden, och det stämmer
enligt Lars. Något motstånd 

mot flytten har familjen inte
visat. Äldsta dottern, som re
dan står på egna ben, följer
inte med. Den yngsta dottern,
som är en talang i fälttävlan
inom hästsporten, ser det där
emot bara som en fördel. Det
finns både fler tävlingskompi-
sar och tränare i Östergöt
land.

Till sist, handen på hjärtat,
Lars. Har du tänkt på att det
här kan väcka frågor om loja
litetskonflikt?

— Ja, det kan jag förstå.
Men själv ser jag bara positiva
möjligheter i samarbetet med
FFV Aerotech från min kom
mande Saab-position. Jag
känner det här företagets för
måga inom vårt JAS-avsnitt
och ser på vilket sätt den är
till nytta även för Saab. Inte
minst vid en eventuell export
affär.

Den närmaste tiden hoppas
Lars att hans efterträdare,
Anders Unell, skall kunna fri
göra sig successivt från sitt ti
digare ansvar. De båda har
mycket papper att gå igenom
tillsammans och många kon
takter att knyta innan Lars
definitivt lämnar företaget.

Anne Allard

FFV Mätteknik AB har från 1
april anställt Arne Lundeqvist
som ny chef för verksamheten
vid avdelning Mätinstrument,
AM40, i Vällingby. Hans förs
ta, stora uppgift i det nya job
bet blir att samla enheterna i
Järfälla och Vällingby och fä
dem att fungera som en av
delning inriktad mot ett ge
mensamt mål.

Han kommer från ELFA
AB där han var försäljnings
chef och dessförinnan pro
duktchef under sammanlagt
drygt sju år. Då var FFV Mät
teknik en av hans leverantö
rer.

Arne är stockholmare av
börden. I arbetslivet har han
mest jobbat inom el-teknik-
området. Under flera år arbe
tade han på Tillquist Elteknik
AB. Han har även erfarenhe
ter som butikssäljare. Celsius-
sfären känner han från sin tid
på det som nu är CelsiusTech
Electronics.

Vid sidan av arbetet upptar
familjen med hustru och fem-
årig son det mesta av tiden.
Den 14 april, några dagar ef
ter vårt samtal, var beräknad
nedkomstdag för familjemed
lem nummer fyra. Något som
bör ge honom sysselsättning
på fritiden ett tag framöver,
far man förmoda. Motionerar
gör han helst på squashbanan,
på cykeln eller i bowlinghal
len.

Det var möjligheten att
bredda sin kompetens som
lockade honom att söka det
här jobbet.

—Jag har varit produktför
säljare men aldrig sålt tjänster.
Det var dags nu att ta utma

ningen med mina erfarenhe
ter i ryggen; även av ledarskap
och affärsutveckling på senare
år.

Efter helgerna i början av
april har han försökt skapa sig
en bild av avdelningen genom
att lyssna och göra enskilda
intervjuer. Han vill veta hur
medarbetarna jobbar och hur
de ser på den egna verksam
heten.

— Det första vi ska klara av
är emellertid flytten till nya
lokaler här i Vällingby. Sen
väntar en rad utvecklingssam
tal med de anställda. Nästa
punkt blir att se över rutiner
na, utveckla verksamheten
tillsammans och fa den att
fungera effektivt, summerar
Arne.

PS. Adress ocb telefon är frän
29 april, FFV'Mätteknik AB,
Siktgatan 11 S, 162 50 Väl
lingby, 08-820 06 30.

Dessutom fick Arne en son,
och han föddes den 16 april.
Grattis!

Anne Allard

Auktoriserat jobb för C
FFV7 Aerotech har fatt god
kännande som så kallad auk
toriserad service station för
det amerikanska företaget Al-
liedSignal Bendix/King. Auk-

torisationen berör i första
hand Avionikunderhåll och
divisionens arbete på bland
annat flygradioområdet.
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Äntligen dags för JAS-underhåBD

Från maj månad och

två år framåt gör

FMV:PROV i Linkö

ping prioriteringsflyg-

ningar med JAS 39

Gripen. Det handlar

om fyra flygplan som

under den tiden kom- I

mer att belastas med

ett högt flygtidsuttag.

— Vi kan alltså räkna

med att ett antal sär

skilt utpekade appara

ter snart kommer in

för underhåll som en

följd av PRI-flygning-

arna. En jättechans

för oss att ett år före

beräknad tid få testa

våra underhållsresur-

ser och -rutiner, säger

Karin Selinder, NG39.

K arin jobbar på division
Systemtekniks nybildade av
delning Systemkoordinering
och är FFV Aerotechs tjänste-
förrättande systemkoordina-
tör för flygplan39-systemet.
Hon blev det över en natt,
som man säger, när PRI-verk-
samheten blev aktuell.

— Målet med PRI-flyg-
ningarna är för de ansvariga
att skaffa sig erfarenheter av
39-systemet när det pressas
och när flygtiduttaget ökar,
berättar Karin. På det här sät
tet kan man samla mycket er
farenhet på ganska kort tid
om olika apparater, om vilka
åtgärder som måste sättas in
och i vilket skede det ska gö
ras.

Praktiskt test
Hela underhållskedjan med
reservdelar, förskrifter, tek
niskt och taktiskt underhåll,
blir inblandad och alla berör
da får möjlighet att testa sin
beredskap. Även om det fort
farande saknas föreskrifter för
samtliga apparater så är det
ingen panik. Det blir betyd
ligt enldare för oss att på det
här praktiska sättet skilja ut
vad vi är klara med och vad vi
har kvar att göra, menar hon.

Själv sitter Karin med i den
centrala uppföljningsgruppen
för PRI-verksamheten. Den
lämnar förslag om val av ap
parater och om åtgärder i an
slutning till de erfarenheter
som flygningarna ger. Styr
gruppen fattar därefter beslut.

Röda lappar
Internt kommer Karin att ta
fram en metodbeskrivning,
som skall ligga till grund för
FFV Aerotechs rutiner när

1 det gäller att ta hand om ap
paraterna på verkstad. Precis
som vid tidigare PRI-flyg-
ningar kommer de att vara
märkta med röda lappar. Vad
leveranstiderna beträffar är de
inte preciserade, men parter-

— Garantin på 39-systemet gäller egentligen ett år, men FMVhar
sagt upp den för de apparater som ingår i PRI-flygningama. Listan
över dessa har vi fått från TK39 och alla våra berörda handläggare
och chefer är underrättade, berättar Karin Selinder.

na är överens om att det är
”fortast möjligt” som gäller i
samtliga fall.

Inom FFV Aerotechs egen
PRI JAS 39 organisation har
Karin ett övergripande sys
temansvar. Hon ansvarar även
för området El/Iele, medan
Sven-Olof Thilenius på av
delning Teknik ansvarar för
mekaniksystem.

Viktig faltservice
Även en intern faltservice in
går och spelar en viktig roll
med Bertil Jönsson på avdel
ning Underhållsteknik, som
huvudansvarig och Conny
Näslund på avdelning Sys
temfunktioner som biträdan
de. De kommer att finnas 

mesta tiden på FMVPROV
för att hjälpa till på A-nivå.

De sitter också med i den
centrala gruppen för faltser
vice, Driftgrupp PRI 39, där
bland annat JAS-företagen
och F7 är representerade.

— Dessutom har de en an
nan viktigt roll, och det är att
återmata erfarenheter till oss
andra och att bistå våra sys
temhandläggare, poängterar
Karin.

Aerogrammet och Video
grammet far säkert anledning
att återkomma till PRI JAS 39
vid flera tillfällen under den
pågående verksamheten.

Anne Allard


